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a r m a n m e l i . i r
روبـــه رو

به  سینمایی  سازمان  رئیس   
سینمای  »مهر  برنامه  مناسبت 
ایران«، پیامی صادر کرد. به گزارش 
ستاد خبری برنامه »مهر سینمای 
ایران«، محمد خزاعی به مناسبت 
ایران«،  سینمای  »مهر  برنامه 
پیامی صادر کرد. متن پیام محمد 
خزاعی به شرح زیر است: »سینمای 
ملی با تمرکززدایی آغاز می شود 
سال ها  این  در  ایران  سینمای 
قدم های بلندی به سوی ملی شدن 
برداشته است. سینمایی مطالبه گر، 
مردم  عدالت خواه،  هویت محور، 
نهاد، جست وجوگر و حق طلب که 
می کوشد گفتمان تازه ای در حوزه 
اندیشه و تصویر پدید آورد. سینمایی 
چشم اندازی  می کند  تلاش  که 
گسترده به وسعت همه این ایران 
پیش رو ترسیم کند. سینمای ایران 
ظرفیت های بسیاری برای خلق و 
نمایش در همه عرصه ها دارد که 
هنوز به دلایل بسیار از این ظرفیت 
حیرت انگیز و بالقوه، چنانکه باید 
استفاده شایسته ای نشده است. 
بسترسازی برای استفاده حداکثری، 
هدفمند و شایسته از توانمندی های 
قاطبه هنرمندان خلاق و با استعداد 
شهرستانی یکی از آمال های بزرگ 
سازمان سینمایی در دوره اخیر 
است که به لطف همکاری بی شائبه 

استانی،  مربوطه  دستگاه های 
پیشکسوتان کارشناسان بخش های 
مختلف، این مهم در دسترس است. 
برنامه مهر سینمای ایران با همین 
نیت و در راستای توجه ویژه دولت 
سیزدهم به عدالت فرهنگی قوام 
یافت و شکل اجرایی به خود گرفت. 
این برنامه، گام عملی مهمی در 
استان ها  سینمای  احیای  جهت 
محسوب می شود و تلاش می کند 
در سایه امیدآفرینی و بسترسازی 
برای هنرمندان شهرستانی، راه را 
برای کشف و شناسایی استعدادهای 
تازه و میدان دادن به آنها هموار کند. 
برای رسیدن به سینمای ملی با همه 

مختصات و مشخصات جامع و تحقق 
وعده های داده شده، هیچ راهی به 
جز توجه و اهتمام عملی به سینما 
و هنرمندان استان ها و پروبال دادن 
به استعدادهای تازه و نوشکفته آنها 
نداریم. قدم اول رسیدن به سینمای 
ملی توجه به هویت ملی در همه 
ابعاد آن است و هویت ملی ما با حریر 
خوش نقشی از حضور همه مردمِ 
کشور ما، خرده فرهنگ ها، گویش ها، 
لهجه ها، زبان ها، آداب و رسوم و 
فولکلورها مزین شده که حقیقتا 
مایه مباهات و غبطه برانگیز است. 
ما برای رسیدن به سینمای ملی 
باید از همه ظرفیت های گسترده 

کنیم.  استفاده  کشور  فرهنگی 
سینمای ملی با تمرکززدایی آغاز 
می شود و برنامه مهر سینمای ایران 
اولین گام برای رسیدن به این هدف 
بلند است. برنامه مهر سینمای ایران 
می کوشد بازتاب دهنده فرهنگ 
عظیم و مغفول مانده ای باشد که 
کمتر در سینمای ایران مجال رشد 
و تماشا یافته است. فرهنگ عظیم 
و شگرفی که عمری همپای تاریخ 
وگستره ای وسیع به اندازه جغرافیای 
ایران عزیزمان را شامل می شود. 
باری! … برنامه مهر سینمای ایران 
بزرگداشت همه هنرمندانی است 
که سال ها بی چشمداشت کوشیدند 
نقاط  اقصی  در  سینما  چراغ 
کشورمان به خاموشی نگراید چرا که 
آیین چراغ خاموشی نیست.« برنامه 
مهر سینمای ایران توسط سازمان 
سینمایی کشور با همکاری ادارات 
کل وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان های در مناطق مختلف کشور 
با اهداف تحقق استمرار شادابی و 
پویایی در محیط روانی سینمای 
کشور و توجه خاص به مقوله عدالت 
فرهنگی و هنری در دولت سیزدهم 
سینماگران  تکریم  راستای  در 
پیشکسوت، فعالان سینمای ایران 
در رشته های مختلف و هنرمندان 

ایثارگر در حال برگزاری است.

تالارهنر تا  اطلاع ثانوی 
اجرا ندارد

 مهدی آذرپندار: 
جشنواره فیلم کوتاه در 

موعد مقرر برگزار می شود
منتخب  فیلمسازان  از  جمعی 
سی ونهمین دوره جشنواره بین المللی 
فیلم کوتاه تهران با مهدی آذرپندار، دبیر 
این جشنواره دیدار کردند. فیلمسازان 
در این دیدار دغدغه های خود را پیرامون 
برگزاری این جشنواره در شرایط فعلی 
بیان کردند. در این جلسه که چند ساعت 
به طول انجامید، فیلمسازان دغدغه های 
خود را درباره برگزاری جشنواره در شرایط 
فعلی طرح کردند و بیان داشتند که با 
توجه به اتفاقات اجتماعی چند هفته اخیر 
فضا برای شرکت در این رویداد مساعد 
نیست. فیلمسازان منتخب حاضر در جلسه 
خطاب به دبیر جشنواره اعلام کردند: 
اگرچه ما به لحاظ قانونی نمی توانیم فیلم ها 
را از برنامه جشنواره خارج کنیم اما از دبیر 
سی ونهمین دوره جشنواره بین المللی 
فیلم کوتاه تهران، می خواهیم برگزاری این 
رویداد به تعویق بیفتد. مهدی آذرپندار 
پس از شنیدن نقطه نظرات فیلمسازان 
منتخب جشنواره فیلم کوتاه تهران گفت: 
این جشنواره سی وهشت دوره بدون 
تعطیلی و جابه جایی برگزار شده است 
و ما میراث دار خانواده بزرگ فیلم کوتاه 
کشور و این سی و هشت دوره هستیم 
و وظیفه داریم جشنواره را در موعد 
مقرر برگزار کنیم، کما اینکه در فراز و 
فرودهای مختلف سالیان قبل نیز این 
جشنواره و جشنواره های حقیقت و فجر 
برگزار شده است؛ چرا که این جشنواره ها 
تجلی حضور فیلم های است که از اعتقاد 
فیلمسازان شان نشأت می گیرد و بسیاری 
از این آثار حال و هوای همین جامعه را 
منتقل می کنند. وی افزود: جابه جایی 
زمان جشنواره به معنای تلاقی زمانی با 
جشنواره ها و رویدادهای دیگری است 
که در واقع ممکن است به عدم برگزاری 
جشنواره منجر شود. ضمن اینکه کسی از 
آینده این اتفاقات و شدت و ضعف آن نیز 
خبر ندارد. آذرپندار در پایان تاکید کرد 
که با توجه به جمیع جهات و به دلایلی 
که گفته شد تغییر زمان جشنواره ممکن 
نیست. در این جلسه وحید حسینی نامی، 
سعید کشاورز، حامد اصلانی، علی پاک نیا 
و فردین انصاری به نمایندگی از طرف 
فیلمسازان منتخبی که مخالف برگزاری 
جشنواره در این تاریخ بودند، حضور 

داشتند. 

  جلیل رفیعی؛ مدیر تالار هنر 
اظهارداشت: با توجه به شرایط فعلی 
و به جهت ایجاد شرایط مناسب 
برای حضور مخاطبان کودک و 
نوجوان آثار این سالن، تالارهنر تا 
اطلاع ثانوی اجرایی ندارد. جلیل 
رفیعی گفت: متاسفانه حدود ۱۵ 
روز است که اجرایی نداریم و به دلیل 
خانواده ها،  ما  مخاطبان  اینکه 
کودکان و نوجوانان هستند، صلاح 
دیده شد که تا اطلاع ثانوی اجرایی 
نداشته باشیم. وی یادآور شد: در 
هفته های گذشته و برای اینکه 
بتوانیم اجرا داشته باشیم، ساعت 
اجرای نمایش »کتابخورها« را 
به ساعت ۱۷ موکول کردم ولی 
متأسفانه تماشاگران تمایلی به 
حضور در تالارهنر نشان ندادند 
و به خاطر اینکه اجرای نمایش با 
تعداد مخاطبان کم برای گروه 
مقرون به صرفه نبود، گروه تصمیم 
گرفت که فعلًا اجرای خود را متوقف 
کند. رفیعی با اشاره به اینکه نمایش 
»کتابخورها« آمادگی لازم را برای 
صورت  در  اجراها  سرگیری  از 
ایجاد شرایط مناسب دارد، افزود: 
تمرین های گروه های دیگر را هم 
که در نوبت اجرای تالار هنر قرار 
دادند تعطیل نکرده ایم و گروه ها 
مشغول تمرین آثار خود هستند. 
مدیر تالارهنر در پایان سخنان 
خود تأکیدکرد: مخاطبان تالارهنر، 
خانواده ها، کودکان و نوجوانان 
هستند به همین خاطر باید شرایط 
مناسب برای حضور در تالارهنر 
امنیت  باشد.  فراهم  برای شان 
خانواده ها و فرزندان شان اولویت ما 

و برای مان بسیار مهم است.

 یک استاد زبان و ادبیات فارسی گفت: وقتی مردم 
شعرهای حافظ را حفظ می کنند این تجربه به تدریج 
در وجود مخاطب متمکن می شود و با این تجربه ها خو 
می گیرند. اسماعیل آذر با تاکید بر اینکه شعر ابزاری 
برای انتقال تجربه است، در بزرگداشت روز حافظ به 
ایرنا بیان کرد: مردم با حفظ کردن شعر حافظ خو 
می گیرند. تجربه های که صدها سال و قرن ها زیست 
شده و انتقال یافته است، ممکن است در وجودی 
بتواند تاثیر و تنفیذ داشته  باشد. می توان در اشخاصی 
که شعر حافظ را می خوانند، بازتاب عملی تاثیر 

شعر بر فرد را دید، حس کرد و شناخت. این استاد 
زبان و ادبیات فارسی درباره فهم شعر حافظ توسط 
مخاطب های مختلف با سطح سواد متفاوت اظهارکرد: 
شعر حافظ، غزل و واژگان او چند لایه است اما اصولا 
شعر دارای وزن و ترکیب های صیقلی شده و زیباست. 
حتی اگر فردی یک غزل حافظ را بخواند و متوجه 
منظور شاعر نشود، همان زیبایی کلمات و وزن شعر 
برایش لذت بخش خواهد بود. آن شعر برای آن مخاطب 
معنای خاصی خواهد داشت. آذر با اشاره به اینکه افراد 
از راه های مختلف می توانند با شعر حافظ ارتباط برقرار 

کنند، توضیح داد: تفاوتی ندارد که فرد از راه موسیقی با 
شعر حافظ آشنا شود یا شعر را توسط کتاب های صوتی 
بشنود یا خود دیوان حافظ را در دست بگیرد و بخواند. 
در هر صورت شعر حافظ پیام آور است و می تواند در 
جان و روح او اثر کند. این شاعر و پژوهشگر با تاکید 
بر اینکه شعر حافظ اگرچه در قرن هشتم سروده شده  
است، اما می تواند نکات آموزنده ای برای انسان امروزی 
داشته  باشد، ادامه داد: حقایقی در زندگی انسان ها 
وجود دارد که در اثر تغییراتی که در جهان به وجود 
می آید، شکل می گیرند. حقایق را نمی تواند تغییر داد. 

 اسماعیل آذر:

  مردم  با  شعرهای  حافظ خو  می گیرند

 مدیر فروش سینما مگامال: 
 »پسردلفینی« 

رضایت مخاطبان را جلب کرده است
مصوبه نیم بهاشدن بلیت سینما باعث شود تا پای افراد جدید 
به سینما باز شود و اینگونه با بازگشت قیمت ها افراد جدید 
سینما را فراموش نکنند. به گزارش تسنیم، شورای راهبردی 
اکران اعلام کرد که از چهارشنبه این هفته به مدت دوهفته 
بلیت سینماهای کشور به صورت نیم بها خواهد بود. این اقدام در 
حالی مصوب شده است که سینماها در ایام اخیر به خاطر شرایط 
موجود متضرر شدند و فروش و میزان مخاطبان آنها به صورت 
چشمگیری پایین آمد. قنبری؛ مدیر فروش سینما مگامال که 
در روزهای گذشته تنها سینمایی بود که فیلم »جنگ جهانی 
سوم« را اکران کرد، در پاسخ به این سوال جواب داد که این 
اقدام تاثیر چندانی در فروش سینما نخواهد داشت، اما می تواند 
مخاطبان سینما را افزایش دهد که آنهم شاید چندان تغییری 
نکند. او توضیح داد: اولین علتی که باعث می شود تا مخاطبان 
سینما چندان تغییر نکند، فیلم های در حال اکران است که از 
زمان نمایش آنها تا امروز مدت زمان زیادی می گذرد. در حال 
حاضر فیلم جدیدی در سبد اکران مردم وجود ندارد؛ فیلم های 
در حال اکران نیز توسط سینماروهای ثابت دیده شده است و 
چیز جدیدی برای تماشای آنها نیست. این مدیر سینما گفت: در 
ضمن اگر میزان مخاطبان سینماها دوبرابر هم شود، برای فروش 
سینما تاثیر چندانی ندارد. زیرا اگر به طور مثال مخاطبان سینما 
برای هر فیلم در هر روز 200 نفر باشد و با نیم بهاشدن این میزان 
مخاطب به 400 نفر برسد، تاثیری در فروش قیمت ما نخواهد 
داشت و باز همان میزان فروش قبل را خواهیم داشت. او بیان 
کرد که دومین علت عدم تاثیر جدی این مصوبه برای افزایش 
فروش، بازگشایی مدارس و دانشگاه ها است. طبیعی است که 
بخش قابل توجهی از مخاطبان سینما جوانان هستند و حال که 
دانشگاه ها بازگشایی شده اند، بخشی از زمان و برنامه آنها صرف 
دانشگاه می شود و کمتر فرصت به سینماآمدن داشته باشند. وی 
درباره فروش انیمیشن »پسردلفینی« بیان کرد: »پسردلفینی« 
رضایت مخاطبان و خانواده ها را جلب کرده است. مردم از اینکه 
یک انیمیشن باکیفیت که ساخته داخل کشور است و توانسته 
در خارج از کشور فروش خوبی داشته باشد را می بینند، حس 
خوبی به آنها دست می دهد. فروش این اثر نیز موید این است 
که مردم فیلم را دوست داشتند؛ اما متاسفانه شرایط اخیر باعث 
شد تا فیلم در فروش ضربه بدی بخورد. به نظرم نیم بهاشدن 
بلیت سینما می تواند در فروش این فیلم در آخر هفته برای 
خانواده های ایرانی اثرگذار باشد و شاهد بازگشت خانواده ها برای 
تماشای این انیمیشن در سینماها باشیم. او در پایان درباره اثر 
شناورشدن قیمت بلیت ها در ماه های اخیر افزود: البته این اقدام 
توانست در فروش فیلم ها اثر مثبت داشته باشد، زیرا فیلم هایی 
که ظهر و عصر در سینمای ما به فروش می رسد قیمت پایینی 
دارند. صحبت های این مدیر سینما نشان می دهد در حال حاضر 
انیمیشن »پسردلفینی« بهترین گزینه برای بازیابی فروش و 

مخاطبان سینما است. 

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

 تهدید قطع گاز به یونان از سوی 
سیاستمدار ترکیه ای

یک سیاستمدار ترکیه ای؛ یونان را به قطع گاز 
طبیعی و تبدیل وضعیت این کشور مشابه اوکراین 
تهدید کرد. به گزارش فارس، رهبر حزب راستگرای 
ترکیه، یونان را تهدید کرد که در صورت ایجاد 
مزاحمت برای این کشور، گاز طبیعی به یونان را 
قطع می کند. به نوشته روزنامه »کیپ تاکینگ 
گریس« رهبر حزب راستگرای ترکیه گفت که 
با قطع گاز طبیعی ترکیه به یونان، این کشور به 
اوکراین تبدیل شود. »دولت باحچلی« رهبر حزب 
راستگرای »حرکت ملی« اظهارداشت: یونان نباید 
برای ترکیه مزاحمت ایجاد کند در غیر این صورت 
عرضه گاز طبیعی به این کشور از طریق خط لوله 
»تی ای پی« قطع خواهد شد. باحچلی بیان داشت: 
»ترکیه امن ترین مسیر برای انتقال منابع غنی گاز 
طبیعی و نفت از خاورمیانه، مدیترانه شرقی و قفقاز 
به اروپاست. خط انتقال انرژی به یونان نیز تاناپ 
است. اگر یونان مزاحمتی برای ترکیه ایجاد نکند 
و صبر ما را آزمایش نکند، به نفع امنیت انرژی این 

کشور خواهد بود.«
   سازمان ملل صرفا تماشاگر نباشد

  گاز تولید شده از میدان »شاهدنیز« در 
جمهوری آذربایجان از طریق این خط لوله از 
ترکیه به یونان منتقل می شود. وی از یونان و سایر 
کشورهایی که هفته گذشته به امضای توافقنامه 
جدید ترکیه و لیبی واکنش منفی نشان دادند، 
انتقاد کرد و افزود: »قرارداد هیدروکربنی که ترکیه با 
لیبی امضا کرد نیز ماهیت تاریخی دارد و کشورهای 
غربی را به شدت آشفته کرده است.« اشاره او به 
»سامح شکری« وزیر امور خارجه مصر و »نیکوس 
دندیاس« وزیر خارجه یونان است که روزهای 
گذشته یادداشت تفاهم امضا شده بین لیبی و 
ترکیه را به شدت رد کردند. سامح شکری، وزیر 
خارجه مصر از دبیرکل سازمان ملل متحد خواست 
تا در قبال این مساله موضع گیری کند. شکری 
با اشاره به دولت وحدت ملی در لیبی که پس از 
مجمع گفت وگوی سیاسی لیبی در سال 202۱ به 
رهبری سازمان ملل متحد آغاز به کار کرد، گفت: 
سازمان ملل نباید صرفا تماشاگر باشد. وی افزود: 
جامعه بین المللی باید به درخواست ها عمل کند. 
وزیر امور خارجه یونان نیز با بیان اینکه ماموریت 
دولت وحدت ملی لیبی به پایان رسیده و دیگر 
نماینده مردم لیبی نیست، گفت: »دولت وحدت 
ملی نمی تواند قراردادهای بین المللی امضا کند.« 
به نوشته این منبع خبری،  باحچلی استدلال کرد 
که برخلاف ترکیه اروپا امسال با سرمای شدید در 

فصل زمستان و کمبود انرژی مواجه خواهد شد. 

  سخنگوی ریاست جمهوری روسیه: 

»ناتو« به جنگیدن در اوکراین اذعان کرد

 توافق گروه های سیاسی عراق درباره پست ریاست  جمهوری 

محمد خزاعی:

  »سینمای ملی« با تمرکز   زدایی آغاز  می شود 

کوتــــاه

  سخنگوی ریاست جمهوری روسیه 
گفت: دبیرکل ناتو در اظهارات خود به 
جنگیدن این اتحاد نظامی در اوکراین اذعان 
کرده است. به گزارش فارس، »دیمیتری 
پسکوف« افزود: دبیرکل ناتو در اظهاراتش 
به جنگیدن در اوکراین اذعان کرده است. 
به نوشته خبرگزاری »اسپوتنیک«، پسکوف 
بیان داشت: اظهارات »ینس استولتنبرگ« 
دبیرکل ناتو درباره جنگ در اوکراین نشان گر 
این جنگ  اتحاد نظامی در  این  حضور 

است. استولتنبرگ گفت: پیروزی روسیه 
در این جنگ »فقط یک شکست بزرگ 
برای اوکراینی ها نیست بلکه یک شکست و 
اتفاقی خطرناک برای همه ما خواهد بود.« 
کشورهای عضو ناتو به ویژه آمریکا، انگلیس و 
آلمان علاوه بر تأمین تسلیحات اوکراینی ها، 
با فراهم کردن داده های اطلاعاتی به اوکراین 
در این بحران مداخله دارند. مسکو به این 
کشورها هشدار داده که کمک های آ نها به 
اوکراین موجب طولانی ترشدن جنگ و 

تلفات بیشتر آن خواهد شد. استولتنبرگ در 
آستانه نشست وزرای دفاع ناتو در بروکسل 
در نشستی با اشاره به حملات موشکی اخیر 
روسیه به مناطق مختلف در خاک اوکراین 
گفت: روسیه بزرگ ترین تنش را از زمان 
آغاز جنگ اوکراین ایجاد کرده است. وی 
اضافه کرد: حملات روسیه به زیرساخت های 
اوکراین جدی است و این نشان می دهد که 
باید سیستم های دفاع هوایی بیشتری برای 

اوکراین ارسال شود.  

 رسانه های عراقی اعلام کردند که گروه های سیاسی عراق 
درباره انتخاب »عبداللطیف رشید« به عنوان گزینه اصلی پست 
ریاست جمهوری این کشور، به توافق رسیده اند.  به گزارش مهر 
به نقل از ارث نیوز، )چهارشنبه( گروه های سیاسی عراق درباره 
انتخاب »عبد اللطیف رشید« به عنوان گزینه ریاست جمهوری 

این کشور به توافق رسیدند. منابع محلی عراقی اعلام کردند که 
توافق بر سر »عبداللطیف رشید« پس از مذاکره میان ائتلاف 
اداره دولت، حزب دموکرات کردستان و اتحادیه میهنی 
صورت گرفته است.  محمد الحلبوسی، رئیس پارلمان عراق در 
سخنانی اعلام کرد که پارلمان عراق برای انتخاب رئیس جمهور 

جدید در روز پنجشنبه هفته جاری تشکیل جلسه می دهد. 
انتخابات پارلمانی زودهنگام عراق مهر سال گذشته برگزار 
شد؛ اما اکنون و پس از گذشت یکسال احزاب این کشور موفق 
به تشکیل دولت نشده اند و همین مساله منجر به شکل گیری 

یک بحران سیاسی در این کشور شده است. 

 سقوط رضایت از »بایدن« به ۳۶ درصد 
در تازه ترین نظرسنجی انجام شده، محبوبیت جوبایدن، 
رئیس جمهور آمریکا به پایین ترین سطح دوران ریاست جمهوری 
وی رسیده است. به گزارش مهر به نقل از رویترز، این نظرسنجی 
حاکی از آن است که محبوبیت جو بایدن، در ماه های مه و ژوئن، 
به ۳۶ درصد تنزل پیدا کرده است. براساس این نظرسنجیِ 
دوروزه، میزان موافقت 40 درصد آمریکایی ها با عملکرد بایدن، 
نسبت به یک هفته گذشته تغییر نکرده است. نتایج نظرسنجی 
اخیر، بخت های حزب دموکرات در آستانه انتخابات میان دوره ای 
کنگره آمریکا در ماه نوامبر را به شدت کاهش داده است. گفته 
می شود، جمهوری خواهان بخت بیشتری برای پیروزی در مجلس 
نمایندگان داشته و به گفته کارشناسان، دموکرات ها در سنا بخت 
بیشتری دارند. دوران ریاست جمهوری بایدن که در ژانویه 202۱ 
و در بحبوحه همه گیری کووید۱۹ آغاز شد، با آسیب های اقتصادی 
ناشی از بحران بهداشتی در سطح جهان از جمله تورم فزآینده، 
همراه شد.  نتایج نظرسنجی هفته جاری نشان می دهد که حدود 
یک سوم آمریکایی ها، بر این باورند که اقتصاد مهم ترین مشکلی 
است که این کشور با آن دست و پنجه نرم می کند. این در حالی است 
که بخش بسیار کوچک تری از شرکت کنندگان در این نظرسنجی 
معتقدند که بزرگ ترین مشکل کشور، لغو قانون سقط جنین بوده 
و این در حالی است که شمار مشابهی از جمهوری خواهان )یک از 

۱0(، معضل اصلی را جرم و جنایت می دانند.  
 

قطر و قزاقستان روی ریل همکاری
 »دوحه« و »آستانه« در جریان سفر امیر قطر به قزاقستان 
چندین توافقنامه همکاری به امضا رساندند. به گزارش مهر به نقل از 
الخلیج آنلاین، قطر و قزاقستان چند توافقنامه و یادداشت تفاهم به 
امضا رساندند که بارزترین آنها مربوط به تشویق سرمایه گذاری های 
متقابل و تجارت است. تمیم بن حمد آل ثانی، امیر قطر و قاسم .

جومارت .توکایف، رئیس جمهوری قزاقستان در مراسم امضای 
این توافقنامه ها و یادداشت های تفاهم حضور داشتند. امضای این 
توافقنامه ها و یادداشت های تفاهم در کاخ ریاست جمهوری در کاخ 

آق اوردا آستانه و در جریان سفر امیر قطر انجام شد. 
 

نامزدی »ماهاتیر« برای انتخابات پارلمانی 
 ماهاتیر محمد ۹۷ ساله، نخست وزیر پیشین مالزی اعلام کرد 
که قرار است در انتخابات پارلمانی ماه آتی میلادی کاندیدا شود. 
به گزارش ایسنا، به نوشته روزنامه گاردین، این اظهارنظر از سوی 
ماهاتیر محمد در حالی مطرح شده که وی نگفت در صورت پیروزی 
ائتلاف سیاسی اش برای سومین بار نخست وزیر می شود یا خیر. 
اگرچه بعید است اما اگر ائتلاف ماهاتیر محمد پیروز شود، وی به 
کهنسال ترین کاندیدای این پست تبدیل می شود. اسماعیل صبری 
یعقوب، نخست وزیر فعلی مالزی پارلمان را برای برگزاری انتخابات 
زودهنگام منحل کرد. کمیسیون انتخابات مالزی در 20 اکتبر برای 
تعیین تاریخ رای گیری که باید ظرف ۶0 روز پس از انحلال پارلمان 
برگزار شود، تشکیل جلسه خواهد داد. ماهاتیر محمد گفت: از 

کرسی پارلمانی  در جزیره »لنگکاوی« دفاع خواهم کرد. 

  رئیس جمهور روسیه در نشست بین المللی انرژی گفت: 
این تقصیر روسیه نیست که اروپایی ها مانند »قرون وسطی« 
برای زمستان خود هیزم ذخیره می کنند. به گزارش فارس، 
اشتباهات  انباشته شدن  داد:  ادامه  پوتین«  »ولادیمیر 
سیاست مداران اروپا عامل این بحران است. به نوشته 
خبرگزاری »اسپوتنیک« پوتین بیان کرد: »حمله به خطوط 
گاز نورداستریم سابقه خطرناکی را رقم زده و تهدیدی برای 
زیرساخت های انرژی اروپا محسوب می شود. باید وضعیت این 
خط گاز هرچه زودتر مشخص شود.«  رئیس جمهور روسیه 
ادامه داد: »حمله نیروهای اطلاعاتی اوکراین به پل کریمه یک 
اقدام مجرمانه و تروریستی بود. این اقدام مصداق تروریسم 
بین المللی است.« او در ادامه با اشاره به اقدام اوکراین به 
تروریسم اتمی از طریق هدف قراردادن نیروگاه هسته ای 
»زاپوریژیا« اظهارداشت: »ایالات متحده در تلاش است 
کنترل بازار انرژی اروپا را به دست آورد.« پوتین گفت: »حالا 
ایالات متحده می تواند انرژی را به بهای گزاف تری ارائه کند. 
بهای انرژی روسی با این قیمت های گزاف آمریکایی قابل قیاس 
نیست.« وی تصریح کرد: »ایالات متحده، اوکراین و لهستان از 
جمله کشورهایی هستند که از حادثه در خطوط انتقال گاز 
نورداستریم نفع می برند.« رئیس جمهور روسیه همچنین 
متذکرشد: »امسال بهای گاز موجب زیان عظیمی برای 
اروپایی ها خواهد شد. همچنان آمادگی داریم به قراردادهای 

تأمین نفت و گاز طبق مفاد مربوط به نورداستریم2 عمل کنیم. 
توپ در زمین اروپاست.« پوتین تصریح کرد: »رفتار سران اروپا 
بود که موجب بالارفتن قیمت گاز شد. حالا آ نها پول بیشتری 
چاپ می کنند تا با بحران انرژی مقابله کنند. در این میان 
کشورهای در حال توسعه نیز تحت تاثیر افزایش بهای گاز قرار 
خواهند گرفت.«  رئیس جمهور روسیه اظهارداشت: »مشکلات 
انرژی در اروپا ارتباطی به آنچه در اوکراین می گذرد نداشته و 
بیشتر به خاطر انباشته شدن اشتباهات سیاست مداران اروپایی 
است.« او همچنین گفت: »آنچه اکنون در بازار انرژی رخ 
می دهند نتیجه سیاست های غلط در سال های گذشته است. 
روسیه گناهی ندارد که اروپا، مانند قرون وسطی، هیزم برای 
زمستان ذخیره می کند.« وی به غربی ها هشدار داد: »مکانیسم 

اعمال سقف قیمت گاز موجب خواهد شد اروپا ۳00 میلیارد 
دلار متضرر شود. ما خواستار همکاری اقتصادی با اروپا هستیم 
اما آ نها هستند که علیه ما تحریم اعمال کرده اند.« پوتین افزود: 
»همکاری با روسیه غیر قابل اجتناب است کامیابی اروپا به 
همکاری با روسیه گره خورده است. اروپایی ها ما را مجبور 
کردند اقداماتی را اتخاذ کنیم و مقصر افزایش بهای انرژی 
خودشان هستند.« رئیس جمهور روسیه همچنین با اشاره به 
کاهش دو میلیون دلاری تولید نفت گروه اوپک پلاس بیان 
داشت: »گروه اوپک پلاس در قبال وضعیت عرضه و تقاضا 
توافقات مهمی حاصل کرده است. همکاری ها و گفت وگویی 
باز با اوپک پلاس داریم و امیدواریم تصمیمات اتخاذ شده در 
تطابق با منافع تولیدکنندگان و مصرف کنندگان باشد.« او ادامه 
داد: »ما منافع خود از بازار جهانی انرژی را رها نخواهیم کرد. ما 
به کشورهایی که بر روی بهای انرژی خود سقفی اعمال کرده 
باشند، نفت و گاز ارائه نخواهیم کرد.« پوتین افزود: »می توانیم 
منابع تامین خط لوله نورداستریم را به سمت دریای سیاه تغییر 
دهیم و یک مرکز تامین گاز بزرگ برای اروپا در ترکیه ایجاد 
کنیم. سیستم انرژی روسیه با وجود مشکلات اقتصادی در حال 
نوسازی است.« رئیس جمهور روسیه اضافه کرد: »هیچگونه 
دستکاری در بازار نفت یا استفاده از ذخایر انرژی امکان حل 
مشکلات مرتبط با بازار انرژی را ندارد. از سوی دیگر روسیه 

حتی در زمستان آماده ارسال انرژی به اروپاست.«  

 ولادیمیر پوتین:

اروپا  مانند »قرون وسطی« هیزم برای زمستان ذخیره  می کند 


